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for at patienten skal tage ind på sygehuset, og 
kan vagtlægen i disse tilfælde forlange et hono- 
rar (på ca. 500 kr. med tillæg på helligdage), idet 
han henviser til lægernes overenskomst?« 

Begrundelse 

Spørgeren har fået kendskab til et eksempel, 
hvor en vagtlæge i den offentlige vagtlægeord- 
ning opkrævede ca. 500 kr. af en patient, der 
insisterede på, at lægen skulle besøge patienten 
og ikke omvendt. Baggrunden var, at patienten 
ikke havde bil, og at en taxa på grund af afstan- 
den ville have kostet 400-500 kr. tur-retur. 

Svar (9/6 95) 

Sundhedsministeren (Yvonne Herløv Ander- 
sen): 
Sygesikringens Forhandlingsudvalg har til brug 
for min besvarelse oplyst følgende, hvortil jeg 
kan henholde mig: 

Undersøgelse og behandling bør foregå i 
lægens konsultation, herunder vagtkonsultatio- 
nen, medmindre sygdommen eller forholdene i 
øvrigt efter lægens skøn nødvendiggør besøg, 
herunder besøg af lægevagt, jf. § 37, stk. 1, i 
landsoverenskomst om almen lægegerning mel- 
lem Sygesikringens Forhandlingsudvalg og 
Praktiserende Lægers Organisation. 

Såfremt en sikret fremsætter ønske om et 
sygebesøg, som efter lægens skøn ikke er 
påkrævet, er lægen ikke forpligtet til at yde 
lægehjælp. Såfremt hjælp alligevel ydes, er 
lægen berettiget til at yde denne som en ydelse 
uden for sygesikringen under forudsætning af, 
at den sikrede orienteres om, at lægehjælpen i 
sådanne tilfælde sker for patientens egen reg- 
ning, jf. landsoverenskomstens § 31, stk. 4. 

Det er således i alle tilfælde -  også i vagttiden 
-  lægens vurdering, om der er behov for læge- 
hjælp og i givet fald i hvilken form og under 
hvilke forhold. I lægens vurdering indgår først 
og fremmest patientens sygdomsmæssige til- 
stand, men andre forhold kan også indgå, her- 
under patientens tilstand i øvrigt, transportmu- 
ligheder m.v. 

På baggrund af de foreliggende oplysninger 
er det ikke muligt at vurdere, om der i den kon- 
krete sag er sket overtrædelse af bestemmelser- 
ne om vagtlægehjælp i henhold til landsover- 
enskomsten om almen lægegerning. 

Patienten har imidlertid mulighed for at fore- 
lægge en klage for det amt, hvor lægen har sit 
konsultationssted, jf. landsoverenskomstens 
§ 60. Såfremt amtet ikke mener at kunne afvise 
klagen, indbringes denne for samarbejdsudval- 
get vedrørende almen lægegerning i det pågæl- 
dende amt. 

Spm. nr. S 1823 

Til sundhedsministeren (31/5 95) af: 
Anna-Marie Hansen (S): 
»Hvis en vagtlæge kan forlange et honorar på 
ca. 500 kr. for at køre til en syg patient, gælder 
det så også, hvis patienten har 40 graders feber 
og derfor insisterer på at få lægen ud i hjemmet, 
og vil ministeren oplyse, hvilke rettigheder pati- 
enten har under disse omstændigheder, når den 
syge ikke har bil og ikke ønsker at tage en taxa 
til sygehuset?« 

Begrundelse 

Der henvises til begrundelsen for spørgsmål nr. 
S 1822. 

Svar (9/6 95) 

Sundhedsministeren (Yvonne Herløv Ander- 
sen): 
Som nævnt i besvarelsen af spørgsmål nr. 
S 1822, beror det på et lægeligt skøn, om der er 
behov for et sygebesøg. 

I et tilfælde som det anførte vil det imidlertid 
efter min opfattelse i langt de fleste tilfælde 
være naturligt, at lægen imødekommer ønsket 
om sygebesøg i hjemmet, og at sygebesøget 
således ikke sker for patientens egen regning. 

Der henvises i øvrigt til besvarelsen af 
spørgsmål nr. S 1822. 


